
Po třech letech pauzy jsme chtěli, aby 40. ročník přehlídky navázal tam, 
kde před lety skončil, a zároveň aby přinesl něco nového. Protože  
v posledních ročních jsme se potýkali s upadajícím zájmem diváků, 
především na sobotních představeních, vsadili jsme letos na známé 
a atraktivní tituly a zároveň nastavili jedinou vstupenku na celý víkend. 
Bylo na rozhodnutí diváků, zda přijdou na jedno nebo na čtyři před-
stavení. Tento krok se ukázal být velmi šťastným. Že Hrádečtí přijdou 
podpořit místní soubor Vojan, který také měl svou premiéru po něko-
likaleté pauze, jsme věděli. Že děti dorazí na dopolední pohádku  
v hojném počtu, jsme také tušili. Že ve stejném množství dorazí i na 
sobotní odpolední a večerní představení, to nás velmi mile překvapilo. 
Letošní novinkou byl malý koncert, který se odehrál v Bráně Trojzemí 

v čase mezi dvěma představeními. I toto byl krok do neznáma, lepší 
výsledek jsme si ale nemohli přát. Připravené židle byly do posledního 
místa zaplněné a atmosféra byla naprosto neuvěřitelná. Ochutnávka 
vína a malé občerstvení bylo pomyslnou třešničkou na dortu. Hrá-
decký divadelní podzim se letos opravdu vydařil. Pochvalovali si ho 
nejen návštěvníci, ale i samotní účastníci. A to je pro nás pořadatele 
největší odměna.  

Mé poděkování patří všem, kteří se podíleli na organizaci, ať jsou to 
zaměstnanci Brány Trojzemí, členové a příznivci souboru Vojan, členové 
poroty nebo hasiči, u nichž jsme našli potřebné zázemí. V hasičárně 
jsme se nejen všichni dobře najedli, ale zároveň to bylo místo, kde pro-
bíhaly rozbory jednotlivých představení.              Pokračování na straně 5 

Hrádecký divadelní podzim se vydařil

 
Práce ve městě 
Stavební ruch ve městě zatím nekončí. Práce 
probíhají v těchto měsících na čtyřech 
významných projektech.
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Stolní kalendář 
Město opět vydává praktický stolní kalendář. 
Nechybí zajímavé fotografie, ani termíny 
akcí a svátků.
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28. říjen 
Výročí založení samostatného 
Československého státu si jsme si připomněli 
položením květin u pomníku ve Školní ulici.
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Informace z radnice 
Usnesení rady města 
27. schůze rady města 
Rada města na svém 27. jednání, konaném dne 4. října 2023, mimo 
jiné: 
— schválila vítězné uchazeče (dodavatele) veřejné zakázky s názvem: 

Domov seniorů Hrádek nad Nisou, domov se zvláštním režimem – 
dodávka vybavení: 
Dodávka nábytku: KANONA, a. s., Praha 4, za celkovou cenu 

16 180 930 Kč bez DPH 
Dodávka zdravotnického vybavení: AUDY, s. r. o., Brno, za celkovou 

cenu 483 500 Kč bez DPH 
Dodávka ostatního vybavení: AUDY, s. r. o, Brno, za celkovou cenu 

955 900 Kč bez DPH 
Dodávka gastro zařízení: GASTRO-EIS-TECHNIK CZ, s. r. o., Praha, 

za celkovou cenu 3 200 000 Kč bez DPH. 
 

28. schůze rady města 
Rada města na svém 28. jednání, konaném dne 18. října 2023, mimo 
jiné: 
— souhlasila s přijetím finančního daru v celkové výši 50 000 Kč od 

Tělovýchovné jednoty Vodní stavby Tábor, z. s., do vlastnictví pří-
spěvkové organizace Pečovatelská služba Hrádek nad Nisou 

— souhlasila s přijetím finančního daru pro Základní školu, Hrádek 
nad Nisou – Donín, ve výši 27 000 Kč od společnosti Pomáháme 
školám k úspěchu, o. p. s., Praha 6 (Rodinná nadace Renáty a Petra 
Kellnerových) 

— souhlasila s navýšením kapacity školní jídelny v Základní škole  

a Základní umělecké škole T. G. Masaryka, Hrádek nad Nisou, a to 
ze stávajícího počtu 700 stravovaných ve školském zařízení na  
800 stravovaných ve školském zařízení, s účinností od 1. 1. 2024 

— schválila plnění veřejné zakázky na vypracování projektové doku-
mentace s názvem „Podélné parkování v ulici Okružní, Hrádek nad 
Nisou“, subjektem: Nýdrle – projektová kancelář, spol. s r. o.,  
Praha 8, za celkovou cenu 119 911 Kč s DPH (tj. 99 100 Kč bez DPH) 
dle podané nabídky  

— schválila plnění veřejné zakázky s názvem „Zajištění zadávacích  
řízení na zakázky v režimu otevřeného nadlimitního řízení“:  
Institut pro veřejné zadavatele, s. r. o., Praha 6, za celkovou cenu 
169 400 Kč s DPH (tj. 140 000 Kč bez DPH) + výše sazby za posky-
tnutí 1 hodiny služeb odborného poradenství nad rámec činností 
uvedených v nabídce 1 512,50 Kč s DPH (tj. 1 250 Kč bez DPH) 

— schválila plnění veřejné zakázky s názvem „Oprava sakrální pa-
mátky Oldřichov“ subjektem: Stavby MH, s. r. o., Hrádek nad Ni-
sou, za celkovou cenu 111 569,26 Kč s DPH (tj. 92 206 Kč bez DPH). 

 
29. schůze rady města 
Rada města na svém 29. jednání, konaném dne 25. října 2023, mimo 
jiné: 
— schválila vítězného uchazeče (dodavatele) zakázky s názvem „Sní-

ženi energetické náročnosti veřejného osvětleni města Hrádek nad 
Nisou 2023“, a to společnost Sněhota C&C, s. r. o., Praha 44, za 
celkovou cenu 3 940 710,09 Kč vč. DPH 21 % (tj. 3 256 785,20 Kč 
bez DPH) 

— schválila přidělení zakázky na služby – úkony a činnosti spočívající 
v provádění autorského dozoru v rámci realizace akce s názvem 
Revitalizace areálu BEKON – demoliční práce“ subjektu: Projektový 
ateliér DAVID, s. r. o, Liberec 6, za nabídkovou cenu 95 500 Kč bez 
DPH (tj. 115 555 Kč vč. DPH) 

— schválila vítězného uchazeče (dodavatele) veřejné zakázky s ná-
zvem „Dolní Suchá, Hrádek nad Nisou – VODOVOD – rozšíření“, 
a to sdružení dodavatelů Společnost pro vodovod Dolní Suchá, 
první společník Stavitelství Řehoř, s. r. o., a druhý společník  
ZIKUDA – vodohospodářské stavby spol. s r. o., za celkovou cenu 
57 096 597,57 Kč vč. DPH 21 % (47 187 270,72 Kč bez DPH). 

 
 

Ze zasedání zastupitelstva města 
9. zasedání zastupitelstva města 
Zastupitelstvo města na svém 9. zasedání, konaném dne 25. října 
2023, mimo jiné: 
— schválilo změnu rozpočtu města 2023 č. 15 ve výši 28 011 063 Kč. 

Rozpočet města Hrádek nad Nisou 2023 po změně č. 15 má stano-
ven celkový objem příjmů částkou 454 390 220 Kč, celkový objem 
výdajů částkou 694 276 129 Kč a salda ve výši 239 885 909 Kč ve 
třídě financování 

2

v podzimním čase za vámi přicházíme s dalším číslem městského zpra-
vodaje. Listopadové HRÁDECKO se vrací k divadelní přehlídce Hrádecký 
divadelní podzim, která letos završila 40 ročníků své existence. Od dob 
svého počátku se tato akce výrazně proměnila. Byly ročníky úspěšnější 
i méně úspěšné. Ten letošní se konal po tříleté pauze a budil velká oče-
kávání na straně diváků i organizátorů. Na přerušené akce se totiž velmi 
těžko navazuje. V titulním článku si můžete přečíst, jak všechno do-
padlo. Na závěrečné hodnocení stavebních akcí, které v našem městě 
v současnosti probíhají, si ještě budeme muset chvíli počkat. O každé 
z nich jsme psali v samostatném článku v minulých číslech, a zcela jistě 

se k nim budeme ještě vracet. Protože jsou to akce za desítky (v jednom 
případě i stovky) milionů korun, dovolili jsme si je v krátkém shrnutí 
připomenout. Možná i vy při svých procházkách vidíte, jak se jednotlivá 
staveniště mění doslova před očima. Kromě těchto velkých akcí probíhá 
i řada menších, v budově městského úřadu se například pracuje na 
vzduchotechnice a také se dokončuje rekonstrukce obřadní síně. Zatím 
vše zůstává skryto za zavřenými dveřmi. Když všechno půjde hladce, 
už zkraje příštího roku vám na stránkách HRÁDECKA moc rádi naší no-
vou obřadní síň představíme. Zatím si užívejte podzimních dnů a také 
blížícího se adventu.               Za redakční tým Věra Baumgartnerová

Vážení čtenáři HRÁDECKA,  
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— schválilo a vydalo Obecně závaznou vyhlášku města Hrádek nad 
Nisou o stanovení výjimečných případů, kdy doba nočního klidu 
je vymezena dobou kratší, nebo při nichž nemusí být doba noč-
ního klidu dodržována 

— schválila udělení Ceny města Hrádek nad Nisou k výročí dne  
28. října na rok 2023, schválila volbu 4 laureátů k udělení ocenění 
a schválila udělení Ceny města Hrádek nad Nisou pro rok 2023 
paní Aleně Hobrlantové za dlouholetý přínos v oblasti výchovy  
a vzdělávání, paní Naděždě Faltusové za dlouholetý přínos v ob-
lasti výchovy a vzdělávání, paní Martině Broschinské za dlouholetý 
přínos v oblasti výchovy a vzdělávání a panu Walterovi Prchlíkovi 
za dlouholetý přínos v oblasti sportu 

— vzalo na vědomí stav finančních prostředků na účtu Fondu rozvoje 
Václavic a Uhelné ke dni 30. 9. 2023 ve výši 3 438 681,66 Kč a schvá-
lilo:  
a) zakoupení 10 ks plastových nádrží o objemu 1 000 l na užitkovou 

vodu s možností výpůjčky občanům Václavic a Uhelné 
b) úhradu z účtu FRVU ve výši 29 655 Kč pro „Sousedský spolek 

Uhelná“ na pracovní činnost a zvelebování veřejného prostoru 
Uhelná (práce, náklady, materiál) 

c) úhrada z účtu FRVU ve výši 97 680 Kč + 21 % DPH (cena celkem 
118 192,80 Kč), na „Polohopisné a výškopisné zaměření účelové 
mapy v k. ú., Václavice u Hrádku nad Nisou“, provedené firmou 
GEOKART, v. o. s., Liberec 2. 

 
Kompletní usnesení z jednání Rady města a zasedání Zastupitelstva 

v plném znění najdete na webu města Hrádek nad Nisou. 

Na Oldřichovské ulici výrazně pokročilo budování Domova seniorů. 
Jedna z největších investičních akcí v historii našeho města začala na 
podzim loňského roku. Na projekt za zhruba čtvrt miliardy korun se 
podařilo získat dotace v celkové výši přesahující 190 milionů. Podíl 
města je tak cca 70 milionů korun. Tuto částku zaplatí Liberecký kraj, 
který po dokončení stavby Domov seniorů převezme a postará se  
o jeho provoz. V současnosti je hotová hrubá stavba, na svém místě 
jsou okna a střešní konstrukce. Intenzivní práce teď probíhají uvnitř, 
vysoutěžený už je i dodavatel vybavení. První klienti by se do domova 
měli stěhovat už v příštím roce.  

 
Před letními prázdninami začala vestavba učeben do krovu Zá-

kladní školy T. G. Masaryka. Po dokončení zde vzniknou čtyři zcela 
nové ateliéry. Učit se v nich bude informatika, robotika a umělecké 
obory. Město na projekt získalo dotaci ve výši 50 milionů korun z In-
tegrovaného regionálního operačního programu. Rozpočet počítá  
i s vybavením učeben. Hotovo má být na jaře příštího roku. 

Dalším projektem, který se realizuje v těchto měsících je rekon-
strukce Mateřské školy Liberecká. Hlavním cílem této akce je navýšení 
kapacity školky. Pomoci tomu má i rozšíření o prostory bývalého vý-
měníku. Obnovy se ale dočkají i stávající prostory školky včetně ku-
chyně. Samozřejmostí bude i nové vybavení. Náklady na tento projekt 
jsou vyčíslené na bezmála 52 milionů korun, přičemž většinu pokryjí 
dotace. Město z vlastních zdrojů zaplatí něco přes 5 milionů korun.  
I tady mají veškeré práce skončit na jaře příštího roku.  

 
Významnou a prospěšnou stavbou je také výstavba vodovodu na 

Dolním Sedle. I tady jde o investici v řádech desítek milionů korun 
podpořenou dotací. Vybudování vodovodu znamená položení téměř 
6 km vodovodního řadu, vzhledem k velkému převýšení ale také 
stavbu redukční šachty, přerušovacího vodojemu a nového zásobního 
vodojemu. Kvalitní pitné vody se zhruba 300 obyvatel Dolního Sedla 
dočká během příštího roku.                       Věra Baumgartnerová

V našem městě v současnosti probíhá  
několik významných staveb 

Příští řádné zasedání Zastupitelstva města se bude konat  
22. listopadu 2023 od 17 hodin v multifunkčním sále  

Brány Trojzemí.
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O budoucnosti továrního areálu Bekon, nebo ještě dříve Benar, jsme 
v poslední době psali mnohokrát. K tématu se opět vracíme, protože 
nedávno byla dokončena přípravná fáze, při které byly z bývalé fabriky 
odvezeny všechny nebezpečné látky, nashromážděné v několika ob-
jektech. Pokud se nestane nic mimořádného, po Novém roce začne 
demolicí první etapa revitalizace celého areálu bývalé níťárny. 

Likvidaci starých chemikálií a dalších potenciálně nebezpečných 
materiálů předcházela analýza rizik z let 2018–2019. Ve větším ob-
jemu zde byly uloženy například hydroxid sodný, kyselina chlorovo-
díková a kyselina sírová, ale i spousta dalších chemikálií v menším 
množství, které se používaly v předchozí výrobě. Analýza rizik naštěstí 
nezaznamenala významnější kontaminaci hornin ani povrchových 
vod. V srpnu a podzimních měsících nastoupila do areálu firma Vodní 
zdroje Ekomonitor a vše, co představovalo nějaká rizika, odborně pře-
vezla k likvidaci. Odstraněn byl také plechový sklad včetně jeho zá-
kladů a kontaminované zeminy pod ním. Vyčerpán byl obsah dvou 
podzemních jímek a jedné nadzemní nádrže naplněné 20 m3 koncen-
trovaného hydroxidu sodného. Mezi nebezpečné odpady patří i zá-
řivkové trubice nebo obaly od chemikálií. Likvidace této staré ekolo-
gické zátěže vyšla na 5,4 mil. Kč a město na ni čerpalo dotaci z Ope-
račního programu Životní prostředí. 

I když se v původních záměrech počítalo s tím, že se některé bu-
dovy budou zachraňovat, nakonec se ukázalo, že to není reálné. Vět-
šinu budov bývalého Bekonu nyní čeká demolice. „Aktuálně je zve-
řejněno zadání výběrového řízení, abychom vysoutěžili firmu, která 
provede demolici. K zemi půjde celá levá část fabriky kromě komína 
a celá pravá část kromě ředitelsko-provozní budovy,“ říká starosta 
města Josef Horinka. Koncem listopadu se budou otevírat obálky,  
v prosinci se bude výběrové řízení administrovat a po Novém roce se 
začne bourat s tím, že by mělo být hotovo v březnu – dubnu. Tím 
skončí první etapa řešení Bekonu. 

Zároveň se připravuje zadávací dokumentace na výběr budoucího 
zhotovitele staveb – tedy domu sportu, archívu a polikliniky. Město 
už má víceméně potvrzené dotační tituly, díky kterým bude stavby 
z čeho financovat. 

„Město žádalo o podporu z Operačního programu životní prostředí 
a ze Státního fondu podpory investic. Z prvně jmenovaného programu 
je podpora potvrzená. Díky ní postavíme polikliniku,“ říká starosta 
města. Cílem je nabídnout v ní odpovídající moderní ordinace stávají-
cím lékařům, kteří jsou rozmístěni po celém městě, a případně, třeba 
ve spolupráci s Krajskou nemocnicí, zajistit do Hrádku i další specialisty.   

„Aktuálně čekáme na potvrzení spolufinancování výstavby z fondu 
podpory investic. Z těchto peněz postavíme archív a depozit na místě 
bývalé železobetonové kotelny. Ten nutně potřebuje nejen městský 
úřad, ale i školy, školky a městské příspěvkové organizace, protože  

povinně uchovávané dokumenty zabírají čím dál více místa. Na místě 
bývalého autoservisu Novák vyroste díky těmto penězům dům sportu,“ 
říká Josef Horinka. Tady by měly, mimo jiné, najít zázemí oddíly, které 
aktuálně sportují v provizorních a nevyhovujících prostorách, napří-
klad kickbox, kulturisté, Rising stars, ale i další. Navržená je zde i ho-
rolezecká stěna nebo například kurty na squash. V objektu polikliniky 
i domu sportu se počítá s podzemním parkováním. 

„Oba dotační programy se nám trochu míjí v čase. Operační pro-
gram Životní prostředí se musí proinvestovat do roku 2029, zatímco 
Státní fond podpory investic do konce roku 2025. Paradoxně tedy  
poliklinika, na kterou lidé čekají asi nejvíce, bude trochu upozaděná. 
Nejdříve musíme postavit archív a dům sportu. Ale tím, že s objekty 
souvisí i veřejná prostranství a přípojky a celé tři domy jsou různými 
prvky propojené, budeme soutěžit zhotovitele na všechny tři objekty 
s tím, že ty dva se začnou stavět a zároveň, zkraje pomaleji, pojede 
stavba polikliniky,“ dodává starosta. Dodavatel stavby se bude hledat 
na jaře příštího roku. 

 
O tom, že administrace všech projektů bude složitá svědčí i to, že 

se budou bourat i stavět najednou, ale každý z programů podporuje 
například demolice různými částkami. Město se navíc rozhodlo na své 
náklady zbourat i nejstarší výrobní budovu, stojící kolmo k budově 
administrativní. Tady by v budoucnu měly vyrůst byty, ale pravděpo-
dobně ve spolupráci s developerem. Každý z dotačních programů má 
také jinak nastavené maximální částky podpory a procentuální výši 
uznatelných nákladů, které proplatí. Město bude muset ze svého  
rozpočtu uhradit neuznatelné náklady, jako jsou například přípojky, 
náklady nad rámec maximální podpory a nutný vlastní podíl. „Odha-
dované náklady, které budeme samozřejmě znát přesně až po vysou-
těžení dodavatelů demolic a staveb, jsou nyní 500 mil. Kč vč. DPH.  
Z operačního programu Životního prostředí dostaneme 140 mil. Kč, 
ze Státního fondu podpory investic počítáme se zhruba 160 mil. Kč. 
Celkem to je asi 300 mil. Kč a to znamená, že asi 200 mil. Kč bude 
muset přidat město,“ vysvětluje Josef Horinka. „Aktuálně připravu-
jeme zadávací dokumentaci pro oslovení bankovních domů, který  
z nich nabídne nejlepší podmínky pro zajištění úvěru. Dobré je, že 
Město Hrádek nad Nisou se v minulosti chovalo zodpovědně. V roce 
2026 bude mít splacené všechny úvěry kromě půjčky na rekonstrukci 
Ruské vily, která se ale splácí z vybraných nájmů. Dnes splácíme ně-
jakých 15 mil. Kč ročně, pokud budeme nově splácet 15–20 mil. Kč, 
bude zatížení města stejné jako dosud,“ dodává starosta. 

Zatím stále řešenou otázkou je zmíněná výstavba bytů a úprava  
zelených ploch. Některé budou nutně řešeny zároveň se stavbou. 
Otázka definitivní úpravy vyprojektovaného parku se ale bude řešit 
zvlášť, protože splnit všechny podmínky potřebné k podání samotné 
žádosti o dotaci bude velmi náročné.         Vít Štrupl

Bekon se začne bourat po Novém roce
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Dokončení ze strany 1 
Herci si tak z Hrádku odvezli cenné rady, které je mohou posunout 
v jejich herectví zase o kousek dál. Poděkovat bych chtěla také divá-
kům, kteří nám udělali obrovskou radost. Věřím, že koupě vstupenky 
nelitovali a divadelní víkend si s námi užili.  

Na závěr Hrádeckého divadelního podzimu se už tradičně koná 
slavnostní rozloučení spojené s udílením cen. Porota letos udělila čtyři 
ceny a pět čestných uznání. Po společném přípitku se všichni rozjeli 
do svých domovů a my už přemýšlíme, čím Hrádecký divadelní pod-
zim ještě vylepšit. Zapište si do diáře 18.–20. října 2024 a přijďte se 
podívat, jak se nám to podařilo.      Věra Baumgartnerová

Hrádecký divadelní podzim se vydařil
Účinkující sobory: 
DS Vojan Hrádek nad Nisou – Instalace 
DS DK Střelnice Rumburk – O Honzovi a víle Verunce 
DS Klas Klášterec nad Ohří – Saturnin 
Divadlo V Roztocké – Jilemnice – Jdeme na to! 
Koncert: 
Keiko & Pepa 
Porota: 
Vanda Zaplatílková Hutařová, Petr Christov, Zbyšek Humpolec 
Ocenění: 
 Cena za ženský herecký výkon v inscenaci Saturnin:  
Zdeňka Nyklíčková 
 Cena za mužský herecký výkon v inscenaci Instalace: 
Jan Sladký 
 Cena za režii inscenace Saturnin: 
Václav Polda 
 Cena za výtvarné zpracování inscenace O Honzovi a víle Verunce: 
DS DK Střelnice Rumburk 
 Čestné uznání za ztvárnění role šesti ocelářů z Jilemnice: 
Václav Myslivec, Jaroslav Svěcený, Jan Falta, Jan Lála, Petr Křivánek, 
Tomáš Václ 
 Čestné uznání za vedlejší roli dědečka v inscenaci Saturnin: 
Jan Milota 
 Čestné uznání za vedlejší roli Milouše v inscenaci Saturnin: 
Jakub Hrbek 
 Čestné uznání za pěvecký výkon v roli Georgie v inscenaci Saturnin: 
Iveta Hlubučková 
 Čestné uznání za organizační souhru: divadelní soubor Vojan
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28. říjen je dnem, kdy si připomínáme Den vzniku samostatného čes-
koslovenského státu. V uplynulých dvou letech jsme se u této příleži-
tosti scházeli před budovou Základní školy T. G. Masaryka, kde je od 
jara 2021 umístěná busta našeho prvního prezidenta. Letos na škole 
probíhají stavební práce a busta je zabezpečená proti poškození. Po 
několika letech jsme se tak vrátili k pomníku před Základní školou  
Lidická. Historii našeho státu zmínil v krátkém proslovu místostarosta 
Pavel Farský, společně se zástupci Armády ČR pak položili u pomníku  

 
květiny. Přítomní hosté si vyslechli státní hymnu a poté se všichni pře-
sunuli do komunitního centra Seník, kde proběhlo slavnostní předání 
Cen města Hrádek nad Nisou. Zastupitelé města se rozhodli ocenit 
všechny nominované kandidáty. Cenu si tak z rukou místostarosty 
Pavla Farského převzaly hned čtyři osobnosti.   
 
Paní Alena Hobrlantová 
Alenu Hobrlantovou ocenili zastupitelé města za její celoživotní obě-
tavou a aktivní práci s dětmi a postiženými spoluobčany. Paní Hobr-
lantová dlouhá léta působila jako vedoucí Domu mládeže a pionýrů, 
kde dokázala perfektně organizovat program a chod tohoto zařízení, 
včetně spolupráce s dalšími zájmovými spolky v tehdejší složité době. 
Spousta dnes již dospělých občanů Hrádku nad Nisou vzpomíná na 
mnoho krásných a nezapomenutelných táborů a akcí pro děti. Po 
ukončení práce v domě dětí až do důchodu léta pracovala s hendike-
povanými dětmi v Ústavu sociální péče v Zeyerově ulici v Liberci, kde 
jim zpestřovala jejich složitý život, a ty na ni s vděčností vzpomínají.  
I v důchodovém věku stále působí v ZŠ Donín jako asistentka peda-
goga a vedoucí kroužku. 

Paní Naděžda Faltusová 
Naděžda Faltusová převzala ocenění za dlouholetou obětavou práci 
pro hrádecké děti. Dlouhá léta pracuje jako ředitelka Mateřské školy 
Liberecká. Za svého působení ve školce se aktivně podílela i na mnoha 
rekonstrukcích a úpravách. V současné době probíhá další a asi nej-
rozsáhlejší z nich. Paní Faltusová není jen ředitelkou mateřské školy, 
ale i velmi aktivní součástí sportovního života našeho města. Dlouhá 
léta organizuje a aktivně provozuje různá cvičení pro děti a ženy a je 
starostkou místní organizace Orel, která se také významnou měrou 
podílela a podílí na sportovním životě Hrádku nad Nisou. 

 
Paní Martina Broschinská 
Martina Broschinská dostala Cenu Města Hrádek nad Nisou za dlou-
holetou obětavou práci pro hrádecké děti. Dlouhá léta pracuje jako 
ředitelka Mateřské školy Donín, kde její péčí prošlo ohromné množství 
dětí. Podílela se na záchraně mateřinky ve Václavicích, kde připojením 
k donínské školce z neutěšené a skoro nevyužívané školky vznikla 
školka krásná a oblíbená. Za svou kariéru se paní ředitelka podílela  
i na mnoha rekonstrukcích školek, kdy jednou z největších byla rekon-
strukce v roce 2010 po velké povodni, která značnou měrou poškodila 
právě i tuto budovu. 

 
Pan Walter Prchlík 
Waltera Prchlíka se rozhodli zastupitelé města ocenit za celoživotní 
obětavou práci v hrádecké kopané. Již od roku 1947, tedy od svých  
7 let, hrál za žáky hrádeckého klubu, za Áčko to bylo poprvé v roce 1957, 
když byl „ostaršen“ z dorostu. Svou aktivní sportovní kariéru ukončil 

Cena města Hrádek nad Nisou 
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v roce 1973 a začal se věnovat trénování žáků a dorostu. Trenérskou 
kariéru ukončil v roce 1995, poslední dva roky fungoval jako trenér  
A mužstva. Ani poté svůj klub neopustil, na stadionu jsme jej mohli 
až do loňska vídat při prodeji vstupenek a programů. 

Věra Baumgartnerová

Předškoláci pomohli 
vysadit stromy 

 
Rekreační areál Kristýna má za sebou úspěšnou sezónu, kterou nepo-
kazila ani nepřízeň počasí panující po část prázdnin. Jakmile shon re-
kreační sezóny pominul, znovu se tu pilně pracuje na úpravách areálu. 
S náhradní výsadbou stromů na toto místo přišly pomoci i hrádecké 
mateřské školky, konkrétně z Loučné, dále z Liberecké a Oldřichovské 
ulice. Děti přiložily ruce k dílu s opravdovou vervou. Přidržovaly 
stromky, házely hlínu pod jejich kořeny, později utužily zeminu kolem 
a v neposlední řadě se postaraly o to, aby byla nová výsadba řádně 
zalitá. I když se velmi, velmi snažily, byla jejich pomoc samozřejmě 
spíše symbolická. Smysl celé akce byl daleko širší. Teď mají předškoláci 
na Kristýně „své“ stromy, které pomohli umístit na krásné místo. Vědí, 
že to stojí nějakou práci. Mohou sem chodit sledovat, jak kmeny ros-
tou a mohutní. Možná si na ně vzpomenou i v pokročilém věku  
a budou mít co vyprávět nebo ukazovat svým dětem a kdo ví, možná 
i vnoučatům. Čas strávený na Kristýně s lopatičkami nebo konvemi 
by v neposlední řadě mohl také ovlivnit vztah dětí k přírodě i místu, 
kde žijí. 

Na Kristýně bylo v posledním roce na základě dendrologických po-
sudků vykáceno nemálo stromů. Lidé tu chodí na procházky, stanují 
a kempují, jsou tu dětská hřiště. Všechny potenciálně nebezpečné dře-
viny byly odstraněny. Děti z mateřských školek se podílely na jedné 
z etap náhradní výsadby čítající 20 stromů. Pracovaly nejen pod pe-
dagogickým, ale i odborným dohledem. Dle návrhu arboristů přibyly 
dva buky z Itálie, z domácích zahradnictví pak pochází další lípy, 
duby, javory a břízy. Ruku k dílu v rámci akce přiložil také místosta-
rosta města pan Pavel Farský, ředitel akciové společnosti Kristýna pan 
Ing. Miroslav Souček a člen správní rady společnosti pan Mgr. Stani-
slav Dvořan. 

Roman Sedláček

 
Alarmy JABLOTRONAlarmy JABLOTRON 

 
z-elektro@seznam.cz, +420 721 186 103
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Stolní kalendář města 
na rok 2024 

 
Chcete mít přehled o chystaných akcích ve městě, svátcích u sousedů 
nebo obdarovat blízké něčím z Hrádku? I letos vychází hrádecký stolní 
kalendář.  

Od těch běžně vydávaných se liší. V kalendáriu jsou uvedeny chys-
tané akce ve městě, které byly do uzávěrky kalendáře známy a nahlá-
šeny jejich pořadateli. Kromě českých státních svátků v něm najdete 
navíc státní svátky v Polsku a Německu, takže až budete plánovat své 
výlety nebo nákupy, nezaskočí vás zavřené obchody ani davy lidí na 
turisty oblíbených místech. Jsou v něm ale uvedeny také termíny škol-
ních prázdnin a termíny splatnosti poplatků a daní. 

Kalendář je jako v minulosti podlouhlý, aby nabízel dostatek pro-
storu na poznámky. Je vytištěn na matném křídovém papíře, aby se 
poznámky „nemazaly“.  

V prodeji bude v informačním centru Brána Trojzemí od třetího lis-
topadového týdne.                    -vš-



Marka Ebena není potřeba nijak zvlášť představovat. Aktuálně jej  
vídáme každý týden při moderování už XII. řady Star Dance. Kromě 
moderování a herectví se ale už od konce sedmdesátých let minulého 

století objevuje spolu se svými bratry Davidem a Kryštofem také na 
hudebních pódiích. Kapela, doplněná o další tři vynikající muzikanty, 
má nenapodobitelný zvuk. Její velikou předností jsou i vynikající Mar-
kovy texty písní.  

Letos v září Bratrům Ebenovým vyšlo už šesté studiové album na-
zvané Co my víme. S písněmi z tohoto alba, ale i s řadou osvědčených 
starších písní, přijela kapela 18. října do Hrádku nad Nisou do DK Be-
seda. David Eben se v našem městě objevil už potřetí, dvakrát zde 
koncertoval se svým souborem Schola Gregoriana Pragensis. Hned 
po první písni si Marek Eben získal diváky trefnými postřehy a svoje 
mimořádné nadání s vtipem komentovat aktuální dění a s patřičnou 
pointou vyprávět někdy lehce absurdní zážitky z úřadů, prostředků 
hromadné dopravy a dalších míst prokazoval během celého koncertu. 
Příjemný večer zakončila série přídavků, ovšem, jak jinak, podaných 
po ebenovsku. V samotném závěru se nehrály posluchači nejoblíbe-
nější písně, jak mívají kapely zvykem, ale novinky, které nikdo nezná, 
aby publiku nebylo líto odejít domů. 

Vít Štrupl

Alenka, Krakonoš a zvířátka. Tak zní název nejnovější pohádkové 
knížky krkonošské spisovatelky Danky Šárkové. Se stejnojmennou be-
sedou přijela v úterý 17. října do hrádecké knihovny a celé dopoledne 
vyprávěla dětem nejen příběh této knížky, ale také přivezla kufr plný 
zajímavých rekvizit vztahujících se ke Krakonošovi, a především k ho-
rám, které ji při psaní neustále inspirují. 

Během připraveného programu si děti mohly vyzkoušet tradiční 
krkonošský oděv a vybraní zájemci si společně zkusili ztvárnit část zví-
řecího dialogu formou krátkého divadelního představení. 

V závěru besedy pak paní spisovatelka dětem na fotografiích ještě 
představila všechna svá zvířátka, která sloužila jako předloha hlavních 
hrdinů této krásně ilustrované knížky, a kdo měl zájem, mohl si knížku 
koupit a nechat si ji podepsat. 

Setkání s paní Šárkou Denkovou, což je autorčino pravé jméno, 
bylo završeno ve večerních hodinách, kdy dospělým návštěvníkům 
představila další knihy ze své tvorby, a to především Krkonoše, se-
znamte se a Krkonošskou kuchařku. 

Další velmi zajímavou akcí, která nás v následujících dnech čeká, 
bude představení nejnovější knížky pánů Marka Řeháčka a Jana Pi-
kouse. Jedná se o Bukové toulání, a pokud by zůstal ještě někdo v ne-
jistotě z toho, co ho při čtení bude čekat, můžeme už teď prozradit, 
že společně s autory zavítáme do Jizerských hor se vzácnými buko-
vými porosty a žulovými skalami. Dle jejich slov kniha svým pojetím 

a posláním silně navazuje na inspiraci obou autorů – na Knihu o Jizer -
ských horách od Miloslava Nevrlého, přičemž se snaží být i drobným 
příspěvkem k významnému životnímu výročí tohoto nejslavnějšího  
jizerskohorského spisovatele. 

Na setkání s nimi vás zveme opět do městské knihovny, a to 21. lis-
topadu od 18 hodin. Na místě bude možnost tuto knihu zakoupit  
a případně získat i cenný autogram.

Bratři Ebenové v hrádecké Besedě

Setkání se spisovateli
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Dýňobraní v DDM Drak 
 

Dýňobraní je další z řady akcí, která do hrádeckého domu dětí přilá-
kala v první prázdninový podvečer řadu zájemců o dlabání dýní, ale 
nejen o to. Součástí byla kromě vytváření typické podzimní zahradní 
dekorace i soutěž o nejhezčí dýni a stezka s úkoly. K občerstvení byla 
připravena dýňová polévka a štrúdl s jablečno-dýňovou náplní. Všem 
přejeme, aby vlastnoručně vyrobená dekorace vydržela účastníkům 
co nejdéle. 

Již za necelý měsíc se v DDM DRAK bude konat výroba adventních 
věnců a i tuto akci chceme pojmout částečně jako společenskou s ob-
čerstvením. Zájemcům proto doporučujeme sledovat naše webové 
stránky, počet míst bude omezen! 

Mgr. Stanislav Dvořan

ZŠ Lidická se již několik let zabývá rozvojem digitálních kompetencí  
a zapojení získaných dovedností do výuky. Díky řadě projektů se nám 
podařilo získat velké množství technologií, které využíváme v hodi-
nách napříč všemi předměty.  

V týdnu od 10. do 12. října se na ZŠ Lidická uskutečnily EDUCA 
KIDS a CODEWEEK. Oba projekty sloužily k představení vybavenosti 
naší školy digitálními technologiemi a možnostmi, jak je využít ve  
výuce. 

EDUCA KIDS se zaměřovala na žáky mateřských škol a jejich uči-
telky. Na jednotlivých stanovištích si mohly děti vyzkoušet základní 
programování a ovládání jednoduchých robotů, práci s tablety, inter -
aktivní tabulí, stavebnicemi Fischertechnik a další technikou. Učitelky 
MŠ měly možnost prohlédnout si vybavení, se kterým děti pracovaly, 
seznámily se s možnostmi, jak využít technologii ve výuce a naučily 
se základní funkce a ovládání přístrojů. 

Projekt CODEWEEK byl určen pro žáky a učitele 1. stupně ZŠ.  
Zde si měli možnost vyzkoušet základní programování robotů, jejich 
sestavení, ovládání a otestovat si, zda robota správně naprogramo-
vali. 

Navazujícím projektem je VEX IQ Workshop. Akce se účastnily  
ZŠ K. H. Máchy, Doksy a ZŠ náměstí Míru, Nový Bor, jež s námi spo-
lupracují na soutěži VEX IQ Full Volume, která nás nyní čeká. Všichni 
společně pracovali na svých robotech a vymýšleli strategii na soutěž. 
Žáci ZŠ Lidická předávali také své zkušenosti z mezinárodních soutěží 
v Dallasu a ve Slovinsku. Snažíme se takto rozšířit zájem o digitální 

kompetence i na další školy, podporujeme je a pomáháme jim začít  
s výukou robotiky. 

Všechny akce se nesly v přátelském duchu, což se odrazilo na hod-
nocení od přítomných návštěvníků. Všichni byli velmi spokojeni, od-
nášeli si řadu nových zkušeností a nápadů a těší se na další podobné 
projekty. Všem zúčastněným velmi děkujeme za spolupráci.

NPI – DIGIakce na ZŠ Lidické

911. číslo | listopad 2023

www.hradek.eu



Zdatné žactvo 
 
V úterý 17. října se v TJ Rochlice konala soutěž Zdatné žactvo. Účastnilo 
se celkem 34 dětí z pěti tělovýchovných jednot. Hrádek reprezento-
valo 10 závodníků. Zdolávali šplh, skoky přes švihadlo, válení sudů  
s balonem a překážkovou dráhu. Před vyhlášením výsledků se ještě 
závodilo v družstvech, kdy se všichni navzájem povzbuzovali a vyzkou-
šeli různé dovednosti. Každý účastník obdržel drobnost, sladkou  
odměnu a keramickou medaili, první tři v každé kategorii ještě diplom. 
Do Hrádku jsme přivezli 3 pěkná umístění.  
 
Mladší žákyně I (2015–2016)       1. místo Barča Hochmanová 
Mladší žáci II (2013–2014)           1. místo Boris Bulan 
                                                        2. místo Marek Zamrzla 

Lída Robová

I když od samotné Cesty k Baltu uběhlo už pár měsíců, byla až nyní 
oficiálně slavnostně zakončena. 

Jen pro připomenutí: k cestě, které se zúčastnily dětské domovy  
z Vizovic a Valašského Meziříčí, se letos mohly díky dlouhodobému 
přátelství Tomáše Slavaty a ředitele DDM DRAK Stanislava Dvořana 
připojit i dvě další organizace z Hrádku nad Nisou, konkrétně děti ze 
ZŠ Loučná a již zmíněného DDM DRAK. Cíli cesty byly kromě vlastních 
velmi silných zážitků i veřejná sbírka na pomoc potřebným. Cílovou 
částku 250 000 Kč se podařilo vybrat a ta byla rozdělena podle tohoto 
klíče: 100 000 Kč putuje předčasně narozeným miminkům do nemoc-
nice Královské Vinohrady v Praze prostřednictvím nadačního fondu 
Život začíná. Zbylých 150 000 Kč bylo spravedlivě rozděleno třem  
organizacím, které si vybraly samotné dětské domovy, resp. obě hrá-
decké organizace. 

Slavnostnímu zakončení předcházela příprava, která spočívala ve 
výrobě darovacího šeku. Děti si opravdu daly záležet a šek do rukou 
ředitelky Pečovatelské služby Hrádek nad Nisou Mgr. Šárce Kocianové 
předali po představení souboru Cirku La Putyka, které se uskutečnilo 
v úterý 24. října. Přítomni byli všichni aktéři Cesty k Baltu a za potlesku 
plného divadla si všichni užili tento nezapomenutelný okamžik, který 
byl uznáním toho, že i děti dokáží velké věci, třeba jako v tomto přípa -
dě upozornit svou aktivitou na sbírku a vybrat značnou částku. 

Ještě je nutno dodat, že Pečovatelská služba Hrádek nad Nisou vy-
užije peníze ze sbírky na aktivizační činnost seniorů – vánoční besídku, 
MDŽ a další setkávací akce. 

Děkujeme všem zúčastněným dětem, z Hrádku konkrétně Katce, 
Katce, Martinovi a Pavlovi a také všem, kteří naši cestu podporovali. 

Mgr. Stanislav Dvořan

Cesta k Baltu dosáhla svých cílů 

Setkání s Ondřejem 
Vetchým 

 
V rámci projektu Coolturně bez bariér navštívil na konci října hrádecký 
dům kultury Beseda oblíbený herec Ondřej Vetchý. Při moderovaném 
večeru si více než tři stovky diváků poslechly nejen vděčné „historky 
z natáčení“, ale především měly možnost poznat hercovu osobnost  
z jiného úhlu. Řeč tak přišla na vážná témata spojená s životním pro-
středím, hercův vztah k natáčení reklam, k judu a fotbalu. Dozvěděli 
se ale také, co Ondřeje Vetchého ovlivňuje při výběru rolí, které ztvár-
ňuje. To, že jedním z hlavních kritérií je možnost setkání s kamarády 
při natáčení, vlastně dobře objasnilo hercův vztah k životu. „Perfektní 
večer. Je to rebel...“ shrnul setkání s Ondřejem Vetchým jeden z diváků 
s odkazem na velmi oblíbenou filmovou pohádku, kde si Ondřej za-
hrál jednu z hlavních rolí. 

-vš-
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Ohlédnutí za Společenským večerem Svazku 
tří měst Malý Trojúhelník
Tři města na pomezí Čech, Německa a Polska spolu komunikují a roz-
víjejí spolupráci od samého počátku společenských a politických 
změn po roce 1989. Dříve legálně nepřekročitelné hranice vymezené 
řekou a místy i plotem od té doby postupem času nahradil hraniční 
přechod, dočkali jsme se i nových silnic, které na sebe ve všech čás-
tech Trojzemí navazují. Cesta je otevřená a celá řada dalších aktivit 
vede k poznávání, spolupráci i navazování přátelství v regionu, kde 
se sice mluví třemi jazyky, lidé jsou tří národností, přesto mají mnoho 
společného. Dříve izolované části trojmezí dnes již žijí do značné míry 
společným životem. K tomu nemalou měrou přispívá Svazek měst 
Malý Trojúhelník založený před dvaadvaceti lety. Zástupci partner-
ských měst Hrádku nad Nisou, Bogatyně a Žitavy toho dosáhli již 
mnoho, přesto stále jen nepracují. Dokáží se i bavit. Jako na tradičním 
Společenském večeru svazku měst, kde se tak trochu hodnotí uply-
nulý rok, střádají plány na ten další, ale především povídá, tančí a je 
legrace. K tomu přispívají i masky, letos bylo vyhlášeno téma „z po-
hádky do pohádky“. 

Z přiložených fotografií je zřejmé, že o zábavu nebyla nouze. Ve-
čerem hosty provázela hudební skupina Woko a pálila tam jednu 
pecku za druhou, napříč uplynulými desetiletími až do současnosti. 
Zpestřením bylo i vystoupení pěvecké skupiny Isis. Polské kantorky  
to také pěkně rozjely, a když na samý konec zazněla titulní melodie  

z televizního seriálu Chalupáři, dostaly na svou stranu celý sál. Aplaus 
byl dlouhý, zasloužený a hlavně upřímný. 

Sál už pak až do nočních hodin patřil čarodějnicím (kterých se, 
řeknu Vám, v pohraničí letos urodilo), princeznám, Karkulkám, vílám, 
kočičkám a mnoha dalším pohádkovým bytostem. Byla to nenucená 
a velice příjemná zábava, při které čas utekl jako voda. 

Roman Sedláček

Děti mezi seniory 
 

Mezigenerační setkání jsou nedílnou součástí našeho života, když 
mezi nás přijdou děti z Mateřské školy Donín, je slyšet jejich smích  
a štěbetání. Je jedno, jestli společně tvoříme, nebo si povídáme, 
čteme, vždy nám je s dětmi moc dobře.  

Děti jsou pro nás radost a vždy nás zaplaví vzpomínky na dobu, 
kdy jsme sami vychovávali děti, pomáhali s vnoučaty. Má smysl i na-
dále se scházet a naplnit nás seniory pocitem štěstí. Moc děkujeme 
učitelkám za trpělivost a ochotu s dětmi mezi nás chodit. Těšíme se 
na další setkání ať u nás nebo ve školce. Má to smysl. 

Gabriela Poláková
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Občanům, kteří v měsíci říjnu roku 2023 oslavili významné  
životní jubileum, srdečně blahopřejeme. 

 
70 let   Ludmila Strážovská, Jaroslav Hofman, Eva Janečková 
80 let   Rudolf Zezula, Vladimír Vesnin, Zdeňka Tejchmannová 
81 let   Věra Nižníková, Vratislav Chlum 
82 let   Ján Hutkai 
83 let   Marie Prchlíková 
85 let   Jiří Kubáč 
89 let   Jaroslav Němeček 
91 let   Zdeněk Baum 

Monika Korbelářová, matrikářka

Životní jubilea



Historie výroby ochranných materiálů začíná v roce 1976, kdy byl  
Vulkan, jako součást Českých závodů gumárenských a plastikářských, 
vybrán jak dodavatel nových progresivních materiálů na bázi PVC pro 
ŠKODA Mladá Boleslav. Česká republika byla mezi prvními, kde se 
tyto materiály začaly používat. Tato výroba pokračovala do Sametové 
revoluce a následné privatizace. 

 
Nynější EFTEC (Czech republic), a. s., jehož výročí nyní slavíme, 

byl založen 12. 11. 1993 jako společný podnik mezi firmami Vulkan  
a D PLAST, s. r. o., Zlín. Vulkan vložil stávající objekt, D PLAST patent 
na výrobu plastisolů a další technické know-how. Firma byla založena 
pod názvem Vulkanplast a název nebyl změněn do doby, než D PLAST 
odkoupil zbývající podíl Vulkanu a následně v roce 2000 založil se švý-
carskou firmou EFTEC společnou firmu pod názvem D PLAST-EFTEC. 
Současně byla předána naší firmě odpovědnost za trhy ve střední  
a východní Evropě. Dále bylo rozhodnuto zaměřit se pouze na auto-
mobilový průmysl. Ve spolupráci s našimi švýcarskými spolumajiteli 
dochází k rozšíření počtu našich zákazníků. V roce 2013 přichází po-
slední změna, kdy EFTEC odkoupil podíl firmy D PLAST a stal se  
100% vlastníkem firmy. Následně byla společnost přejmenována na 
EFTEC (Czech republic). K doplnění pozice na trhu jsme v roce 2008 
do našeho týmu včlenili rumunskou firmu zabývající se výrobou stej-
ných materiálů s nynějším názvem EFTEC (Romania), s. r. l.  

Od počátku máme vedení firmy ve Zlíně, současně s obchodním, 
finančním a vývojovým oddělením. V Hrádku nad Nisou je pouze vý-
roba, kontrola a logistika. 

 
Co vyrábíme 
Od počátku vyrábíme materiály na bázi směsí práškového PVC, plniv, 
změkčovadel a dalších speciálních přísad pro ochranu karosérií proti 
korozi, abrazi a k těsnění svařovaných dílů. Naše materiály se nanáší 
na automobily na lakovně u výrobce roboticky a následně jsou vypá-
leny při 140°–160°C. Z těchto důvodů dodáváme naše materiály 
pouze automobilkám a ne do servisů. Výrobky jsou vyvíjeny naším 
vývojovým týmem ve Zlíně a stále se držíme na čele všech dodavatelů 
těchto výrobků. Předpokládáme, že takřka všechny automobily, které 
jezdí v Hrádku, jsou ošetřeny našimi materiály. 

V roce 2010 jsme zaměřili pozornost na materiály na bázi vodních 
disperzí, především pro autobusový průmysl. Od roku 2012 jsme za-
hájili dodávky materiálů pro útlum hluku v automobilech. U zákaz -
níků nahrazujeme tzv. bitumenové koberečky (jsou obvykle skryté na 

podlaze) naším materiálem, který má při nižším aplikovaném  
objemu stejné vlastnosti, a navíc eliminuje ropné produkty. 

 
Naši zákazníci 
Naším největším zákazníkem je historicky ŠKODA Mladá Boleslav, 
kam dodáváme od prvopočátků naší firmy. Trvalou a náročnou prací 
se nám podařilo získat prakticky všechny výrobce automobilů v našem 
regionu. Mohu jmenovat oba závody ŠKODA, TOYOTA Kolín, dva zá-
vody VW v Polsku, Stellantis Polsko, FIAT Polsko, PSA Slovensko,  
VW Slovensko, Daimler, AUDI a SUZUKI Maďarsko. Další naši zákaz-
níci jsou v oblasti výroby autobusů – MAN, VOLVO, IVECO. I když 
jsme odpovědni pouze za střední a východní Evropu, dodáváme ma-
teriály i zákazníkům do západní Evropy – AUDI, Mercedes, FORD, 
BWM, SEAT, John Deere. Volvo, PSA a MAGNA.  
 
Objemy výroby 
V roce 1993, kdy jsme přebírali společnost, jsme ročně dodávali  
cca 3 000 tun našich výrobků, především do Škody Mladá Boleslav.  
V roce 2000 to bylo již 7 400 tun, o deset let později 16 500 tun a v na-
šem nejúspěšnějším roce 44 500 tun. Letos by to mělo být 41 tisíc tun. 

 
Kvalita a životní prostředí 
Péče o kvalitu je samozřejmá pro všechny dodavatele do automobi-
lového průmyslu. Certifikaci naší firmy z hlediska jakosti máme již od 
roku 1996. V současné době splňujeme všechny požadavky našich zá-
kazníků na tento systém. V dalších letech jsme doplňovali i systémy 
životního prostředí, bezpečnosti práce a ochrany dat. Na další rok při-
pravujeme systém k hlášení o ekologické udržitelnost, společenské 
odpovědnost a správy a řízení podniku (ESG). 

Stále sledujeme světové trendy v naší oblasti z hlediska zatížení na-
šeho prostředí. Ke snížení uhlíkové stopy jsme v loňském roce instalo-
vali nové kotle, které snížily spotřebu plynu o 20 %, a nainstalovali fo-
tovoltaickou elektrárnu o výkonu 26,6 kWp. Další investice v oblasti 
péče o životní prostředí plánujeme do dalších let. 

 
Péče o pracovníky 
Vážíme se všech našich pracovníků a máme zavedený rozsáhlý so-
ciální program. V tomto roce jsme zaměstnancům nabídli společné 
setkání na Vysočině, kde si mimo jiné v týmech zahráli hru o poklad 
Indiany Jonese. V současné době probíhá pro část pracovníků fyziote-
rapie pro zlepšení jejich zdraví. Další budou pokračovat v příštím roce. 
Snažíme se také vylepšit pracovní prostředí ve firmě a nabídneme pra-
covníkům polohovatelné stoly, ergonomické židle a další pomůcky. 

Hrádecký EFTEC slaví 30 let výročí  
založení firmy
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Firma Richarda Schleina 
V rámci letošního Crystal Valley Week zavítal do Hrádku nad Nisou 
autobus plný lidí, kteří se zajímají o sklo. Kromě instalace Skrze sklo  
v Müllerove hrobce navštívili také dvě místa spojená se jménem  
Richard Schlein. Dnes pozapomenutá firma kdysi své vitráže a malby 
na skle dodala do stovek budov po Evropě. Jedním z nich byl i hrá-
decký Chrám Pokoje, kde vitráže tvoří výplně všech hlavních oken. 
Druhou zastávkou byl dům č. p. 163 na Liberecké ulici (dnes nese vý-
věsní štít Strom života), kde měl Richard Schlein dílnu. 

Dům byl postaven v r. 1785 na pozemku vrchnosti jako škola, pro-
tože ta stávající už prý byla značně chatrná. První prostředky stačily 
jen na jednu třídu a byty pro dva učitele. Až v r. 1788 byla přistavěna 
2. třída. Jako škola sloužila budova až do postavení dnešní ZŠ Lidická 
v roce 1887. Z dalších majitelů je zajímavý Carl Ludwig Türcke, který 
dům koupil v r. 1894. Od něj v r. 1901 už dům koupili manželé Marie 
a Richard Schleinovi.  

Dochovala se i dobová pohlednice s vývěsním štítem z dob, kdy 
zde dílna bývala. Die Kunstwerkstätten für Glasmalerei, Kunstglase-
reiund Messing-Verglassung von Richard Schlein (Umělecké dílny ma-
lířství skla, uměleckého sklenářství a zasklívání v mosazi Richarda 
Schleina) byla proslulá žitavská dílna zabývající se malbami na sklo  
a vitrážemi a v Hrádku měla svou pobočku. A jméno Türcke, které už 

bylo zmíněno? Carl Ludwig Türcke byl německý malíř skla a výtvarník. 
Rodiny Richarda Schleina a Carla Ludwiga Türckeho své síly spojily  
a vznikla firma s názvem Türcke & Schlein. Zatímco hrádecká pobočka 
zanikla za první republiky, žitavská fungovala až do roku 1964. Ve 
dvoře barokního domu na adrese Theaterring 14 v Žitavě dodnes  
najdeme výrobní halu firmy Türcke & Schlein s pečlivě opravenou  
fasádou. 

Díla Richarda Schleina z Hrádku můžeme dále najít třeba v kostele 
v Horní Řasnici, v kostele ve Vítkově u Opavy, v Mírovém kostele Cír-
kve československé husitské v Lovosicích nebo ve vstupní hale dnešní 
policejní budovy v Jablonci nad Nisou, na žitavské radnici, v řadě ví-
deňských kostelů, v Temesváru, Debrecíně… 

Nejnovějším objevem je nález vitráže s motivem Božího oka v kos-
tele Povýšení sv. Kříže v Kunraticích u Cvikova. Došlo k němu letos  
31. 8. Do kostela, kterému se díky péči a expozici společnosti Pačinek 
Glass říká Křišťálový chrám, se ten den chystali po opravě vrátit oválné 
okno. To se dlouho válelo za varhanami. Bylo jasné, že patří nad oltář, 
kde byl patrný zazděný oválný otvor stejné velikosti. K velkému pře-
kvapení se ale po odstranění prvních cihel objevil nikoliv prázdný 
otvor, ale vitráž z dílny Richarda Schleina. Ta se v těchto dnech restau-
ruje a po Novém roce se vrátí na své místo. Zázraky se dějí… 

Vít Štrupl

Historické okénko

Dobová pohlednice s domem Richarda Schleina Nedávno objevená vitráž v Křišťálovém chrámu v Kunraticích u Cvikova 
(FCB Pačinek Glass)

Vitráže v hrádeckém Chrámu Pokoje První a poslední strana reklamního letáku (z archívu Pavla Štoka)

13historické okénko 11. číslo | listopad 2023

www.hradek.eu



1414 Společenský, kulturní a sportovní kalendář

Vydává Město Hrádek nad Nisou



1511. číslo | listopad 2023

www.hradek.eu



Stezka odvahy aneb Duchové a dušičky
Letošní druhý ročník putování od Koníka k MŠ na Oldřichovské ulici 
a potom především Cihelnou plnou mihotavých světýlek, dušiček a 
strašidel připravil Klub českých turistů v Hrádku nad Nisou. Účastnilo 

se 265 dětí, s doprovodem odhadem na 700 děsuchtivých poutníků. 
Od turistů znovu krásná a poctivě připravená akce, na které se podí-
lelo mnoho obětavých pořadatelů.

16 fotogalerie
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